



وزارة التعليم العالي والبحث العلمي

جامعة الموصل

كلية الحقوق

انقضاء العقد

(دراسة تحليلية مقارنة)

دلشاد أحمد محي الدين زنگنه

أطروحة دكتوراه

القانون الخاص / القانون المدني

إشراف

د. أكرم محمود حسين البدو

استاذ القانون المدني

المستخلص

يمثل انقضاء العقد المرحلة النهائية التي تنتهي فيها العلاقة التعاقدية بين طرفيه، فالعقد يزول كأصلٍ عام بالانقضاء أي بتنفيذه وفقاً لما اشتمل عليه؛ ومن خلال الانقضاء يحصل المتعاقدان على ما كانا يهدفان إليه من وراء إبرام هذا العقد.

ويقتضي انقضاء العقد ليقع صحيحاً، تحقيق التوازن بين طرفيه، توازناً اقتصادياً ومعرفياً، وأن تكون عباراته واضحة دالة على إرادة الطرفين وما أراده من خلال إبرام العقد بأن تكون لا لبس فيها؛ ويقتضي انقضاء العقد أيضاً، تحديد نطاقه ومستلزماته، فضلاً عن لزوم قيام طرفيه بتنفيذ جميع ما ورد فيه باعتباره قانوناً لهما ومتقيدين في ذلك بمبدأ حسن النية.

والسبب الأساسي في انقضاء العقد يكمن في تنفيذه بأداء عين ما اتفق عليه المتعاقدان، ويختلف ذلك وفقاً لنوع العقد، فيما إذا كان فورياً أو مستمراً؛ إلا أنه قد يحول حائلٌ دون ذلك، فيلجأ الدائن لطلب التعويض؛ إلا أن العقد قد يزول بطرق أخرى استثناءً كالبطلان والانحلال، ويترتب على ذلك حرمان أحد الطرفين أو كلاهما من المنفعة التي كانا سيحصلان عليها لو بقي العقد قائماً.

ينقضي العقد أصالةً عن طريق التنفيذ الإرادي للالتزام الناشئ عنه، إلا أن العقد قد ينقضي بطرقٍ أخرى، يترتب على تحققها اختلاف بعض آثاره القانونية، والتأثير على المركز القانوني لطرفيه؛ ولكن يبقى الأثر الأساسي ذاته والذي يتمثل بانقضاء الالتزام الناشئ عنه، أما العقد في ذاته، فلا ينقضي، وإنما يبقى ضماناً لطرفيه.

Abstract

Extinction of Contract represents the final stage in which the contractual relationship between the parties comes to an end. As a general rule, a contract ceases through extinction — that is, by being executed in accordance with its provisions. Through extinction, the contracting parties attain the objectives they sought when entering into the agreement.

For Extinction of Contract to be valid, it requires that there be a balance between its two parties — both economic and cognitive — and that its wording be clear, indicative of the will of both parties and their intentions by concluding the contract, and unambiguous. Extinction of Contract also requires that its scope and requirements be defined, in addition to the obligation for both parties to implement all of its provisions, as they are legally binding and in doing so, adhere to the principle of good faith.

The primary reason for Extinction of Contract lies in its implementation by performing exactly what the contracting parties agreed upon. This varies according to the type of contract, whether immediate or ongoing. However, an obstacle may prevent this, in which case the creditor may seek compensation. However, a contract may be extinguished in other exceptional ways, such as nullity or dissolution. This results in one or both parties being deprived of the benefit they would have received had the contract remained in effect.

A contract is essentially extinguished by the voluntary performance of the obligation arising from it. However, a contract may be extinguished in other ways, the fulfillment of which results in some of its legal effects changing and impacting the legal status of its parties. However, the basic effect remains the same, namely the extinction of the obligation arising from it. The contract itself, however, does not expire, but rather remains a guarantee for its parties.

**The Ministry of Higher Education
and Scientific Research
University of Mosul
College of Rights**



Extinction of the Contract

(A Comparative Analytical Study)

Dilshad Ahmad Mhia-Alddin Zangana

Ph.D. Thesis
In Private Law / Civil Law

Supervised by
Dr. Akram Mahmoud Hussein Al-baddou
Professor of Civil Law